

## *Corporate Governance*

### **1. “Dissemination of best practices in corporate governance”**

The Commission launched a comparative review of existing codes of corporate governance with a view to identifying any legal or administrative barriers which could frustrate the development of a single capital market. The results and their analysis will allow to determine to what extent any intervention at EU level in this debate is desirable or not.

#### **References:**

Risk capital action plan (RCAP) adopted by the Cardiff **European Council**: Bull. 6-1998, point [1.8](#)  
Interim Commission report on the implementation of PACI: COM(2000) 658; Bull. 10-2000, point [1.3.31](#)

Communication of 25.10.2001 from the **Commission** to the Council and the European Parliament on implementation of the risk capital action plan (RCAP) *COM(2001) 605*

Comparative study on corporate governance codes relevant to the EU and its Member States  
([http://europa.eu.int/comm/internal\\_market/en/company/company/news/corp-gov-codes-rpt\\_en.htm](http://europa.eu.int/comm/internal_market/en/company/company/news/corp-gov-codes-rpt_en.htm))

**European Parliament**: Resolution 11.4.2002 Rapport A5/2002/20

**European Council Sevilla 21-22 June 2002**: Conclusion N°53 on **Corporate governance**:

53. Recent events highlighted the importance of good corporate governance, particularly for

enterprises active in capital markets. In light of the remit given by the European Council in

Barcelona, in April 2002 the mandate of the EU High Level Group of Company Law Experts

was extended to include issues related to best practices in corporate governance and auditing,

in particular concerning the role of non-executive directors and supervisory boards, management remuneration, management responsibility for financial information, and auditing

practices. In June 2002, the ECOFIN Council took note of a preliminary oral report by the chair of the High Level Group. The European Council invites the ECOFIN and Internal Market Councils to have a political debate on the final report of the High Level Group, to assist the Commission to put forward specific proposals as soon as possible thereafter.

### **2. *Commission Green Paper on promoting a European framework for corporate social responsibility.***

#### **Reference:**

**Commission** Green Paper 18.7.2001 'Promoting a European framework for Corporate Social Responsibility': COM(2001) 366; Bull. 7/8-2001, point [1.3.15](#)

**Council** resolution 3.12.2001 on the follow-up to the Commission Green Paper of July 2001 'Promoting a European framework for corporate social responsibility'.

**European Parliament** Resolution 14.3.2002 Report A5/2002/62

**CdR** Opinion 14.3.2002 CDR/2002/345/REV 1

**ESC** Opinion 20.3.2002 CES/2002/355

With this Green Paper, the Commission aims to launch a very broad debate on how to make the most of existing experiences in the field of corporate social responsibility, to encourage the development of innovative practices, to achieve greater transparency and to increase the evaluation and validation capacity of the very diverse initiatives which are developing in Europe. This Green Paper suggests an approach based on the deepening of partnerships in which all parties have an active role to play.

The Council welcomed the Commission's Green Paper and the initiative on consultation. It asked the Commission to incorporate in its next communication, as far

as possible, the conclusions reached in the discussions held in the Member States and at the conferences organised on the subject of the Green Paper, and to make an accurate estimate of the added value of any new action proposed at European level.

**Brussels, July 2 2002.** A new strategy on Corporate Social Responsibility ('CSR'), which aims to take forward the contribution of business to sustainable development, was adopted by the European Commission today. The policy paper calls for a new social and environmental rôle for business in a global economy and sets up a 'European Multi-Stakeholder Forum' for all players – social partners, business networks, civil society, consumers and investors – to exchange best practice, to establish principles for codes of conduct and to seek consensus on objective evaluation methods and validation tools such as 'social labels'. The strategy seeks to complement existing initiatives by companies themselves and by public organisations such as the OECD and the UN. CSR is defined as voluntary social and environmental practices of business, linked to their core activities, which go beyond companies' existing legal obligations. The strategy will also support CSR in small and medium-size undertakings ('SMEs'), in particular by identifying the business case for CSR and by awareness raising of SMEs. The Commission has an important role to play in CSR, bringing together businesses across Europe to share best practice and to establish common principles for evaluation. Finally, the Commission will work towards building CSR principles into all other EU policies, for example by promoting better understanding of CSR in developing countries. The Commission will publish a report on the work of the European Multistakeholder Forum in 2004.

The Commission Communication containing the new Commission strategy on CSR can be found at the CSR home page:

[http://europa.eu.int/comm/employment\\_social/soc-dial/csr/csr\\_index.htm](http://europa.eu.int/comm/employment_social/soc-dial/csr/csr_index.htm) .

## ***Gouvernement d'entreprise***

### **1. "Diffuser les bonnes pratiques en matière de gouvernement d'entreprise"**

La Commission a lancé un réexamen des codes existants de gouvernement d'entreprise en vue de repérer tout obstacle juridique ou administratif susceptible de freiner le développement du marché unique des services financiers. Les résultats de cette étude et leur analyse permettra de déterminer dans quelle mesure une intervention au niveau de l'Union dans ce débat est souhaitable ou non.

#### **Référence:**

Plan d'action sur le capital-investissement (PACI) adopté par le **Conseil européen** de Cardiff - Bull. 6-1998, point [1.8](#)

Rapport intermédiaire de la **Commission** sur la mise en œuvre du PACI - COM(2000) 658 et Bull. 10-2000, point [1.3.31](#)

*Communication* de la Commission au Conseil et au Parlement européen sur la *mise en œuvre du plan*

*d'action sur le capital-investissement (PACI) du 25 Octobre 2001 [ COM(2001) 605 ]*

Étude comparative des codes de gouvernement d'entreprise intéressant l'Union Européenne et ses Etats Membres ([http://europa.eu.int/comm/internal\\_market/fr/company/company/news/corp-gov-codes-rpt\\_fr.htm](http://europa.eu.int/comm/internal_market/fr/company/company/news/corp-gov-codes-rpt_fr.htm))

**Parlement Européen:** Résolution 11.4.2002 Rapport A5/2002/20

2. *Livre vert de la Commission relatif à la promotion d'un cadre européen pour la responsabilité sociale des entreprises.*

**Référence:**

**Commission** *Livre vert de la Commission relatif à la promotion d'un cadre européen pour la responsabilité sociale des entreprises* COM(2001) 366; Bull. 7/8-2001, point [1.3.15](#)

**Résolution du Conseil** 3.12.2001 sur le suivi du *livre vert* de la Commission de juillet 2001

*"Promouvoir un cadre européen pour la responsabilité sociale des entreprises"*..

**European Parliament** Resolution 14.3.2002 Rapport A5/2002/62

**CdR** Avis 14.3.2002 CDR/2002/345/REV 1

**ESC** Avis 20.3.2002 CES/2002/355

Par ce livre vert, la Commission lance un débat très ouvert sur les pistes permettant à la fois de valoriser les expériences existantes dans le domaine de la responsabilité sociale des entreprises, d'encourager le développement des pratiques innovatrices, d'apporter une plus grande transparence et de renforcer la capacité d'évaluation et de validation des initiatives très diversifiées qui se développent en Europe. Ce livre vert suggère une approche basée sur l'approfondissement des partenariats dans lesquels tous les acteurs ont un rôle actif à jouer. Le Conseil accueille favorablement le livre vert de la Commission et se félicite de l'initiative de consultation. Il invite la Commission à intégrer dans sa prochaine communication, dans la mesure du possible, les conclusions des débats développés dans les États membres et lors des conférences organisées sur le thème du livre vert, et à évaluer précisément la valeur ajoutée de toute nouvelle action proposée au niveau européen.

**Bruxelles, le 2 juillet 2002.** La Commission européenne a adopté aujourd'hui une nouvelle stratégie en faveur de la responsabilité sociale des entreprises (RSE), visant à promouvoir la contribution des entreprises au développement durable. Ce document d'orientation préconise un nouveau rôle social et environnemental pour les entreprises dans l'économie mondiale et établit un «forum plurilatéral européen» en vue de permettre à tous les acteurs - partenaires sociaux, réseaux d'entreprises, société civile, consommateurs et investisseurs - de partager leurs meilleures pratiques, d'établir les principes de codes de conduite et d'arriver à un consensus sur les méthodes d'évaluation objective et les outils de validation tels que les «labels sociaux». La stratégie s'efforce de compléter les initiatives déjà adoptées par les entreprises elles-mêmes ou par des organisations publiques telles que l'OCDE et l'ONU. La RSE est définie comme l'adoption volontaire par les entreprises de pratiques sociales et environnementales liées à leurs activités principales et allant au-delà des obligations légales existantes des entreprises. La stratégie encouragera également la RSE dans les PME, notamment en identifiant les arguments économiques en sa faveur et en sensibilisant les PME à cette question. La Commission peut jouer un rôle important dans la RSE en réunissant les entreprises de l'ensemble de l'Europe pour leur faire partager leurs meilleures pratiques et établir des principes communs d'évaluation. Enfin, la Commission veillera à intégrer les principes de la RSE dans toutes les autres politiques communautaires, en favorisant par exemple une meilleure compréhension de la responsabilité sociale des entreprises dans les pays en développement. La

Commission publiera en 2004 un rapport sur les travaux du forum plurilatéral européen.

La communication de la Commission décrivant la nouvelle stratégie de la Commission en faveur de la RSE se trouve sur la page d'accueil de la RSE:

[http://europa.eu.int/comm/employment\\_social/soc-dial/csr/csr\\_index.htm](http://europa.eu.int/comm/employment_social/soc-dial/csr/csr_index.htm) .